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گزارش نامــه
 ایران وآمریکا رد وبدل پیام را

 تکذیب کردند
 نامه هایی که 

به مقصد نمی رسد
آرمان ملی: لارا روزن روزنامه نگار 
آمریکایی در خبرنامه  خود تحت عنوان 
»دیپلماتیک« نوشت: یک دیپلمات اروپایی 
گفت، پیش از اقدام پیش بینی شده شورای 
آژانس بین المللی انرژی اتمی، ایران در 
روز های اخیر پیام هایی مبنی بر برگزاری 
جلساتی در صورت لغو قطعنامه ارسال 
کرده است. همچنین موج 3 روز قبل نوشته 
بود: »یک منبع آگاه ادعای خبرگزاری 
رویترز در خصوص ارسال پیامی از سوی 
رئیس جمهور آمریکا با وساطت عمان را 
تکذیب کرد. یک منبع آگاه خبر اعلام 
شده از سوی خبرگزاری رویترز درباره 
ارسال پیام رئیس جمهوری آمریکا از طریق 
عمان به ایران را تکذیب کرد. این منبع 
آگاه اعلام کرد: خبر اعلام شده از سوی 
رویترز هم در مورد ارسال پیام و هم در مورد 
محتوای آن کاملًا کذب است. پیش از این 
خبرگزاری رویترز به نقل از مقام های ایرانی 
که اشاره ای به نام آنها نکرده نوشته بود  
رئیس جمهور آمریکا از طریق عمان پیامی 
برای تهران ارسال کرده است.  مقام ایرانی 
ادعایی که خواسته نامش فاش نشود به 
خبرگزاری رویترز گفت: »ترامپ در پیامش 
گفته که مخالف هر گونه جنگ با ایران و 
خواستار گفت  وگو با تهران درباره مسائل 
مختلف است.«رویترز به نقل از یک مقام 
ایرانی دیگر ادعا کرد تهران مخالفت خود با 
هرگونه مذاکره با آمریکا را به طرف عمانی 
ابلاغ کرده و هشدار داده هر گونه حمله به 
ایران تبعات بین المللی و منطقه ای خواهد 

داشت.«
 آمریکا تکذیب کرد

رد وبدل نامه میان ایران و آمریکا 
موضوعی است که در طی روزهای گذشته 
مطرح و البته تکذیب شد. سخنگوی وزارت 
امور خارجه آمریکا فرستادن پیام محرمانه  
برای ایران پیش از تصویب قطعنامه شورای 
حکام را تکذیب کرد. ند پرایس در نشست 
خبری هفتگی اش که به صورت مکتوب 
در وبگاه وزارت امور خارجه این کشور 
منتشر شده است، در پاسخ به این سوال که 
وزیر امور خارجه ایران گفته است، »طرف 
آمریکایی به ایران گفته است، قطعنامه 
شورای حکام خالی از محتواست« و چند 
روز قبل نیز یک منبع مطلع مدعی شده بود 
»بایدن ۴۸ ساعت پیش از تصویب قطعنامه 
برای  محرمانه ای  پیام  حکام،  شورای 
ایران فرستاده و گفته بود، لحن قطعنامه 
شورای حکام ضعیف شده، تلافی نکنید 
چون به خاطر کنگره دست دولت من بسته 
است«، آیا او فرستادن این پیام به ایران را 
تایید می کند، گفت: من فرستادن این پیام 
به ایران را تکذیب می کنم. من از اینکه 
چنین پیامی فرستاده شده باشد، اطلاعی 
ندارم، کسی هم در وزارت امور خارجه 
نمی داند. پرایس در توضیح اینکه آیا موافق 
است که لحن این قطعنامه و بیانیه آمریکا 
در جلسه شورای حکام ملایم بوده است، 
گفت: ما می خواستیم نگرانی جدی مان 
را درباره وضع فعلی برنامه هسته ای ایران 
نشان دهیم. این دقیقا همان کاری است 
که قطعنامه شورای حکام انجام داد. این 
قطعنامه نگرانی های جدی ما را در این باره 
روشن ساخت که ایران پاسخ باورپذیری به 
سوالات آژانس در زمینه مواد و فعالیت های 
بالقوه هسته ای و اعلام نشده در ایران ارائه 
نداده است. این اقدامی است که شورای 
حکام مدتی بود انجام نداده بود. ما فکر 
کردیم مهم است آمریکا با متحدان اروپایی 
و دیگر شرکایمان در شورای حکام برای 
رسیدن به این قطعنامه جهت فرستادن یک 
پیام همکاری نزدیکی بکند. او در پاسخ به 
اینکه شرکت ماهواره ای Maxar تصاویری 
منتشر کرده است که نشان می دهد ایران 
احتمالا در حال انجام دادن فعالیت های 
ماهواره ای بوده است، آیا می تواند نظری 
در این باره ارائه بدهد و واکنش آمریکا چه 
خواهد بود، گفت: ما از ایران می خواهیم 
فعالیت های  دهد،  کاهش  را  تنش ها 

تحریک آمیزش را متوقف کند.
 ایران نامه دریافت نکرد

سخنگوی دولت ایران هم شایعه ارسال  
آمریکا  رئیس جمهور  سوی  از  نامه ای 
به ابراهیم رئیسی را تکذیب کرد. علی 
بهادری جهرمی روز گذشته در یک نشست 
خبری با تاکید بر اینکه پیغام هایی برای 
ایران می فرستند اما مهم تر از ارسال پیغام، 
اقدام عملی است، افزود: دولت از ابتدا اعلام 
کرد که به دنبال خنثی سازی تحریم هاست 
و در عین اینکه دولت میز مذاکره را برهم 
نزده است. صدور قطعنامه آژانس پس از 
سفر مدیرکل آژانس به رژیم صهیونیستی 
نشان از عدم استقلال آژانس و دستوری 
بودن قطعنامه اخیر دارد. بهادری جهرمی با 
بیان اینکه نهادهای بین المللی باید مستقل 
عمل و طبق مقررات بین المللی اقدام کنند، 
اظهار کرد: ایران شفاف ترین فعالیت های 
هسته ای را دارد. ایران میز مذاکره را ترک 
نکرده، ولی سخنان حقی دارد که انتظار 
دارد شنیده شود و سیاست فشار حداکثری 

تاثیری در مذاکرات نخواهد داشت.

آرمان ملی – مطهره شفیعی: منافع ملی برای برخی به معنای 
کسب رضایت آنانی است که به زعم خودشان منافعی برای آنها دارد 
اما غافل هستند که برای روسای جمهور در تمام دوره ها آنچه بیش 
از همه مورد توجه بوده و هست وحدت و پیشرفت کشور است. 
همگان شاهد بودند زمانی که اعتراضات به عملکرد عبدالملکی 
در دولت سیزدهم افزایش پیدا کرد، رئیسی بر خلاف احمدی نژاد 
به دفاع از وزیرش نپرداخت بلکه به منافع ملی و خواست کارگران 
توجه و استعفای عبدالملکی را پذیرفت. برخی اما تنها یک روز پس 
از پذیرش استعفای وزیر کار دولت سیزدهم بار دیگر پرونده شکایت 
از حسن روحانی رئیس دولت قبل را گشودند تا نشان دهند بر عهد 

خود برای مخالفت با مردان دولت قبل استوار هستند!
 مجلس علیه روحانی و صالحی 

نمایندگان دلواپس مجلس روز گذشته گزارش کمیسیون 
اصل)۹۰( نودم قانون اساسی در مورد نحوه اجرای قانون اقدام 
راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از منافع ملت ایران را 
بررسی کردند. علی خضریان، سخنگوی کمیسیون اصل نود 
مجلس متن این گزارش را قرائت کرد که در بخشی از آن آمده 
بود: »مستحضرید، قانون »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و 
صیانت از منافع ملت ایران« در تاریخ ۱۲/ ۹/ ۱3۹۹ به تصویب 
مجلس شورای اسلامی و سپس تأیید شورای محترم نگهبان 
رسیده است. این قانون در پنج ماده، به صورت صریح و خاص، 
وظایف مشخصی را برای سازمان انرژی اتمی ایران تعیین و آن 
سازمان را موظف به اجرای مفاد آن ها کرده است. بررسی های 
کارشناسی مختلف و نیز جلسات متعدد با ریاست محترم 
سازمان انرژی اتمی و معاونان ایشان در کمیسیون اصل نود و 
نیز ارسال نامه حاوی سوالات مختلف از ریاست وقت سازمان 
انرژی اتمی ایران به شماره نامه ۹۰/۱۱۷3۰۰۱/۷۹۱۴م مورخ 
۶/ ۴/ ۱۴۰۰ و پاسخ های سازمان به این سوالات به شماره نامه 
3۰/۴۷۸/م مورخ ۱۶/ ۴/ ۱۴۰۰، استنکاف معاون رئیس جمهور 
و رئیس وقت سازمان انرژی اتمی در امتناع یا ممانعت از اجرای 
این قانون در تاریخ های مقرر، برای کمیسیون اصل نود مجلس 
محرز شده است« ریاست محترم وقت سازمان انرژی اتمی 
ایران در جلسه حضوری مورخ ۱۱/ ۵/ ۱۴۰۰ در کمیسیون در 
مقام پاسخ به تخلف مذکور، مدعی شده است که مطابق قانون 
مجلس، سازمان موظف بوده است که در طول یک سال، ۱۲۰ 
کیلوگرم بیست درصد را تولید و ذخیره کند، در حالی که قبل 

از موعد تعیین شده، ما توانستیم مقدار مذکور را تولید و ذخیره 
کنیم لذا باید مورد تشویق قرار بگیریم نه توبیخ. این جواب در 
پاسخ های مذکور سازمان به نامه کمیسیون اصل نود نیز ذکر 
شده است: ضمن قدردانی از تلاش دست اندرکاران عزیز صنعت 
هسته ای، تخلف سازمان انرژی اتمی ایران در اجرای ماده یک 
قانون مجلس، نسبت به تأخیر ۹ روزه از زمان مورد درخواست 
قانون نسبت به شروع تولید ۲۰درصد بوده است نه دستیابی به 
مقدار تعیین شده –یعنی ۱۲۰کیلوگرم-  که زودتر از یک سال به 
آن دست یافته اند. مطابق ماده سوم، سازمان انرژی اتمی موظف 
بوده است ظرف سه ماه بعد از تصویب این قانون. سازمان انرژی 
اتمی از انجام وظیفه مندرج در این ماده در موعد قانونی آن نیز 
استنکاف کرده است، کما این که در بند۱۲ جمع بندی گزارش 
سازمان پدافند غیرعامل به کمیسیون اصل نود مجلس به 
شماره نامه 3۲3۴/۴/۲۲۴/۱۵۹ مورخ ۱۸/ ۵/ ۱۴۰۰ که حاوی 
نامه ستاد کل نیرو های مسلح به رئیس جمهور سابق به شماره 
3۲3۴/۴/3۱۹/۱۴۵ مورخ ۱۶/ ۴/ ۱۴۰۰با موضوع: »گزارش 
نظارت بر اجرای قانون اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها« است، 
تصریح شده است: با توجه به آمادگی کامل مجتمع هسته ای 
اصفهان نسبت به تولید اورانیوم فلزی و همچنین پایان یافتن 
مهلت مقرر قانون راهبردی مجلس شورای اسلامی، تاکنون 
این مرکز به بهره برداری نرسیده است. ضمناً حکم مستنکف 
از اجرای این قانون نیز در ماده نهُم آن تعیین شده است: 
مستنکفین از اجرای این قانون به تناسب امتناع یا ممانعت از اجرا 

به مجازات تعزیری درجه دو تا پنج قانون مجازات اسلامی مصوب 
۱3۹۲/۲/۱ محکوم می شوند. 

 صالحی دفاع کرد
رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی گفت: همه موارد ذکر شده 
در قانون راهبردی لغو تحریم های مجلس در هماهنگی با مراجع 
ذی ربط و در چارچوب توصیه ها و مصوبات آن مراجع عمل شده 
است. علی اکبر صالحی با اشاره به انتشار گزارش کمیسیون اصل 
نود مجلس مبنی بر محرز شدن استنکاف رئیس جمهور سابق و 
معاونش از اجرای قانون راهبردی لغو تحریم ها گفت: به کمیسیون 
موقر اصل نود عرض خسته نباشید دارم. در خصوص نظراتی که 
در این گزارش آمده است، قبلا به همه آن ها به طور کتبی توسط 
سازمان انرژی اتمی پاسخ داده شده است. وی افزود: از نظر منطقی 
اصل قانون راهبردی لغو تحریم ها، ناظر به نتیجه است یعنی باید 
در زمان مقرر ۱۲۰ کیلوگرم اورانیوم ۲۰ درصد تولید می کردیم 
که برای مثال به جای ۱۲۰ کیلو، چند برابر این مقدار در زمان 
تعیین شده تولید شده است. از این رو تاکید دارم که همه موارد 
ذکر شده در قانون مذکور در هماهنگی با مراجع ذی ربط و در 
چارچوب توصیه ها و مصوبات آن مراجع عمل شده است. صالحی 
گفت: در گزارش به تاریخی اشاره شده است که قبلا درباره آن از 
سوی آقای کمالوندی در کمیسیون اصل نود توضیح داده شده بود 
مبنی بر این که درج این تاریخ اشتباه تایپی بوده است که در هر 
نامه ای ممکن است از این اشتباه ها رخ دهد. اما متأسفانه در این 
گزارش به عنوان تخطی سازمان انرژی اتمی از آن نام برده شده 
است. رئیس پیشین سازمان انرژی اتمی خاطرنشان کرد: پاسخ 
به ابهامات و سوالات نمایندگان در زمان خودش در کمیسیون 
اصل نود ارائه شده است. چنانچه نمایندگان محترم مجلس و نیز 
کمیسیون اصل نود مصلحت بدانند، می توانند پاسخ های حقوقی 
سازمان انرژی اتمی را برای تنویر افکار عمومی منتشر کنند یا 
اجازه دهند تا سازمان انرژی اتمی راسا این کار را انجام دهد، زیرا 
تمامی مستندات اقدامات سازمان موجود است. صالحی گفت: 
افتخار می کنم که سازمان انرژی اتمی که از سوی برخی ادعا 
می شد فاتحه اش خوانده شده است یا نابود شده توانست بعد از 
تصویب قانون راهبردی لغو تحریم های مجلس اقدامات سریع و 
حیرت آوری از جمله راه اندازی خط تولید اورانیوم ۲۰ و ۶۰ درصد، 
ساخت هزار دستگاه سانتریفیوژ IR- ۶ در کمتر از یک سال و یا 

تولید اورانیوم فلزی و... را به خوبی انجام دهد. 

آرمان ملی-  حمید شجاعی: نگاهی به رویکردها و اظهارات 
برخی کارشناسان و چهره  های سیاسی در حدفاصل یک سال 
گذشته در خصوص نوع ارتباط دولت و مجلس به وضوح نشان 
می دهد که برخی بسیار زودتر از اینها پیش بینی می کردند که 
ماه عسل دولت و مجلس چندان به دراز نکشد و حتی در همان 
سال اول نیز با یکدیگر به اختلاف نظر بخورند. نکته ای که امروز 
به راحتی می توان مؤید آن را در نوع تعامل دولت و مجلس دید. 
جایی که به واسطه برخی عملکردها از سوی وزرای اقتصادی 
بهارستان نشینان انتقادات صریح خود را نسبت به آنها ابراز 
می کنند و با طرح سوال از وزرا یا جمع آوری امضا برای استیضاح 
عزم جزم مجلس برای نظارت بر عملکرد دولتمردان را متذکر 
می شوند. این در حالی است که گرچه به خود مجلس نیز به واسطه 
برخی تصمیم گیری ها انتقاداتی وارد است اما همین که مجلس 
به وظایف ذاتی خود عمل می کند جای بسی امیدواری است که 

شرایط و عملکردها رو بهبود برود. 
  هوای رابطه میان مجلس و دولت

بسیاری از سیاسیون، تحلیلگران و کارشناسان مجلس یازدهم 
را همراه ترین مجلس با دولت مستقر پس از انقلاب می خوانند و 
عده ای این تعامل را حتی تا حدی بالا می بینند که بعضا وظایف 
ذاتی این دستگاه ها از یاد می رود. مثل ماجرای لایحه برنامه 
پنجساله هفتم توسعه که اساسا باید از سوی دولت به مجلس 
ارائه می شد که هنوز با گذشت یک سال از روی کارآمدن دولت 
این مهم صورت نپذیرفته و مجلس نیز اصراری بر ارائه برنامه از 
سوی دولت نداشته است. چه اینکه اگر تا شش ماهه نخست روی 
کار آمدن دولت جدید از هر کسی در خصوص نوع ارتباط دولت و 
مجلس پرسیده می شد همه به ارتباط مثبت و هماهنگ مجلس 
و دولت اشاره می کردند. اما هر چه که از ماه های پایانی سال 
به این سو آمدیم نوع تعامل مجلس با دولت تغییر کرد و دیگر 
حمایت  های صرف جای خود را به وظیفه اصلی مجلس یعنی 

نظارت داد. نگاهی به وضعیت اقتصادی و معیشتی جامعه افزایش 
لجام گسیخته قیمت ها در بازارهای مختلف از جمله بازار سرمایه، 
ارز، سکه، خودرو و نمونه ملموس تر آن مایحتاج عمومی زندگی 
مردم و عدم اقدام برای جلوگیری از افزایش سرسام آور قیمت ها 
باعث شد تا صدای بهارستان نشینان که حامیان دولت بودند نیز 
بلند شود و انتقاداتی را متوجه برخی از وزرا مخصوصا اقتصادی 
دولت کنند. چنانکه از پیش از آغاز سال جدید نیز صحبت هایی 
در خصوص سوال و استیضاح از برخی وزرا مطرح شده بود و اگر 
نبود ممانعت هیات رئیسه در تعامل با دولت و آخرین وقت برای 
بهبود عملکرد وزرا شاید در همان هفته های پایانی اسفند ماه 
۱۴۰۰ نیز شاهد استیضاح برخی وزرا بودیم. هر چند که پس از 
تعطیلات سال جدید نیز عده ای از نمایندگان مطرح کردند که 
اگر روند عملکرد برخی وزرا به همین روال ادامه داشته باشد و 
تغییری در جهت بهبود عملکرد آنها حاصل نشود مجلس بازهم 
روند قانونی سوال و استیضاح را پیش خواهد گرفت. چنانکه این 
روزها جدی تر از قبل زمزمه استیضاح وزرای اقتصادی یا بهداشت 
و... به گوش می رسد زمزمه هایی که گاهی تا جمع آوری امضا 
پیش رفته اما تاکنون هیات رئیسه این طرح ها را اعلام وصول 
نکرده است. برآیند شرایط نشان می دهد که گویا دوران ماه 
عسل دولت و مجلس به پایان رسیده و دیگر قوا به وظایف اصلی 
خود بازگشته اند.  هر چند که کابینه رئیسی از مجلس یازدهم 
رأی بالایی کسب کرد اما از همان ابتدا مجلس با رأی ندادن به 
۲ وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش این پالس را فرستاد که اگر 
دولت به درستی کار نکند، مجلس با استفاده از ابزارهای خود 
در برابر او می ایستد. شاهد مثال این مساله نیز بنای جمع آوری 
امضا برای استیضاح برخی از وزرا بوده و چه اینکه دوشنبه هفته 
جاری نیز فاطمی امین وزیر صمت از مجلس کارت زرد دریافت 
کرد و مهم تر از آن به واسطه نقدها و اظهارات مختلف در خصوص 
احتمال بالای استیضاح برخی وزرا شامگاه دوشنبه حجت ا... 

عبدالملکی وزیر کار از سمت خود استعفا داد که برخی بر این 
باورند استعفای او نوعی برکناری محترمانه از سوی دولت بوده 
که مهر استیضاح در سال نخست بر وزرای دولت رئیسی ننشیند. 
همین مساله نیز باعث شده تا به عقیده عده ای دولت آینده نگری 
کند و احتمالا دست به تغییراتی به ویژه در تیم اقتصادی خود 
بزند. در این میان برخی رسانه ها از اسامی و چهره هایی نیز برای 
حضور در جایگاه های مختلف دولت نام برده اند که باید دید اساسا 
نفس این تغییرات مورد تایید قرار خواهد گرفت و شاهد برخی 
تغییرات خواهیم بود یا خیر؟ از طرفی اگر این تغییرات صورت 
پذیرد در کدام حوزه ها خواهد بود و در میان مدت و بلند مدت 

چه تاثیراتی خواهد داشت. 
  از حمایت تا انتقاد

از زمان روی کارآمدن مجلس یازدهم برخی این مجلس را 
با مجلس هفتم مقایسه کردند و شباهت سیاسی آنها را نیز در 
اصولگرایی این دو مجلس دیدند. اما با گذشت ۲ سال از روی 
کار آمدن مجلس و قریب به یک سال از روی کارآمدن دولت 
بروز اختلاف نظرات میان این دو قوه باعث شده تا برخی نوع 
تعامل مجلس هفتم و دولت نهم را یادآور شوند. جایی که دولت 
احمدی نژاد با برخی طرح های اقتصادی تورم زا و نه چندان 
کارشناسی مجلس صدای اعتراض مجلس هفتمی ها را در آورد 
و حامیان دولت نیز به نوعی به منتقدین عملکرد دولت تبدیل 
شدند. حال در شرایط فعلی نیز برخی از سیاست های اقتصادی 
دولت باعث شده تا برخی نمایندگان نیز در هیبت منتقد دولت 
در آیند. نقد مجلسی ها به دولت آنقدر بالا گرفته است که برخی 
احتمال تشکیل فراکسیون منتقدین دولت را با حضور افرادی که 
تا همین چند هفته قبل حامی دولت بودند را می دهند. برخی 
نمایندگان معتقدند غیرعلنی شدن برخی جلسات مجلس با 
دولتمردان به این علت است که دز انتقادات مجلس از دولتی ها 
بالا رفته است. آنچنان که پس از آنکه دو هفته تعطیلی مجلس 
برای سرکشی نمایندگان به حوزه های انتخابیه به اتمام رسید، 
صحن مجلس روز یکشنبه جلسه ای غیرعلنی با وزرای کار و 
کشاورزی تشکیل داد که باعث انتقاد برخی از نمایندگان شد. به 
نظر می رسد مسیر برخی حامیان دولت درحال تغییر کردن است 
و عملکرد دولت رئیسی آنها را سمتی برده است که در کنار مردم 
به جمع منتقدین بپیوندند و شاید از دل این انتقادات فراکسیونی 

از منتقدین دولت در مجلس یازدهم شکل گیرد. 

دلسوزان فارغ از نگاه سیاسی به خوبی مشکلات اقتصادی 
و معیشتی مردم را درک می کنند و خواهان رفع چالش های 
معیشتی هستند.  یک نماینده مجلس روز گذشته در تذکری 
به دولت اظهار کرد: به هم ریختگی بازار موجب فشار بر 
مردم متدین و سطح پایین جامعه شده، در واقع افرادی که 
پشتیبان نظام بوده اند، امروز در فشار شدید قرار گرفته اند. 
دولت و صاحبنظران از سامانه های مختلف خوبی که در کشور 
داریم، کمک گرفته و بازار را مدیریت کنند. در کنار این نیز 
دستگاه قضائی و نهادهای نظارتی، دولت را تنها نگذارند، زیرا 
رهبر معظم انقلاب فرمودند که همه به دولت در این مسیر 
کمک کنند. احمدحسین فلاحی بیان کرد: به نظر می رسد 
دستگاه های نظارتی در این زمینه نقش خود را اجرا نمی کنند، 

مجلس نیز در ریل گذاری باید مسیر را جهادی قرار دهد. 

  
  گرانی ها 

 مردم را تحت فشار
 قرار داده است

 رفتار آمریکا
  عـامل اجمـاع

 طیف های سیاسی شد

  
 رقابت معتدل 
 میان دو جناح

 بهترین گزینه است

 اعتدال بهترین روش اداره کشور است. یک فعال سیاسی 
گفت: در کشور ما که بر اساس قانون دو قوه مقننه و مجریه 
بر اساس رأی و نظر مردم انتخاب می شوند، بر اساس تجربه، 
برقراری رقابت معتدل میان دو جناح اصولگرا و اصلاح طلب 
بهترین گزینه است. حسن رسولی افزود: به همین دلیل 
به کارگیری عنصر نقد و کنترل جریان قدرتمندتر توسط 
رقیب در عرصه های واقعی مثل مجلس و دولت باعث 
ایجاد نشاط سیاسی بیشتر در جامعه و اعتماد بیشتری 
از سوی افکار عمومی خواهد شد. در نتیجه قدرت ملی و 
سرمایه اجتماعی نظام افزایش پیدا کرده و از حیث چیدمان 
دولتمردان، کسانی که در سطوع عالی مدیریتی اجرایی 
هستند با برخورداری از شرایط احراز، در مقام واقعی خود 

قرار خواهند گرفت.  

واضح است که هیچ جریان یا گروهی در داخل کشور از صدور 
قطعنامه علیه ایران خشنود نیست. یک نماینده مجلس در 
مورد قطعنامه ضد ایرانی شورای حکام گفت: مذاکرات ایران 
و کشورهای غربی در سه محور قابل تحلیل است؛ محور اول 
در مورد مسائل فنی؛ یعنی مجاز بودن تعداد سانتریفیوژها و 
اینکه ایران تا چه میزان می تواند غنی سازی انجام دهد. جلیل 
رحیمی جهان آبادی بیان داشت: بخش دوم مذاکرات مربوط به 
مسائل مالی بود یعنی اینکه تحریم های اعمالی علیه ملت ایران 
بر اساس چه مکانیسمی برداشته می شوند. وی بخش سوم را 
مسائل سیاسی -  امنیتی مطرح کرد. رحیمی جهان آبادی 
تصریح کرد: رفتار غربی ها و آمریکایی ها علیه ایران، اجماع 
داخلی بین همه طیف های سیاسی ایجاد کرد و نشان داد که 

آمریکایی ها قابل اعتماد نیستند.

»آرمان ملی« نوع تعامل دولت و مجلس را بررسی می کند

هوای ابری میان بهارستان و پاستور
 منتقدین سر بر می آورند؟

مرتضی مکی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 بـاید میـز مذاکـرات 

را حفظ کـرد
  قطعنامه شورای حکام یک هشدار اولیه بود

پورحسین:  علیرضـا  ملــی-  آرمــان 
در  اتمی  انرژی  بین المللی  آژانس  مدیرکل 
صحبت هایی عنوان کرد که گفت وگوها با ایران برای 
احیای توافق هسته ای به بن بست رسیده است. وی 
با تکرار اظهارات اخیرش گفت که آژانس بین المللی 
انرژی اتمی تلاش می کند که برخی حقایق موجود در 
ایران را توضیح دهد و این آژانس هیچ گونه پاسخی از 
تهران درخصوص سوالات فنی که مطرح کرده است، 
دریافت نکرده است. از سوی دیگر وزیر امور خارجه 
آمریکا در پاسخ به این سوال که آیا خاموش کردن 
دوربین  های فراپادمانی آژانس بین المللی انرژی 
اتمی از سوی ایران، به معنای این است که چشم انداز 
رسیدن به توافقی با ایران در زمینه برنامه هسته ای از 
بین رفته، گفته است که مطمئنا آن را از چیزی که 
هست، سخت تر می  کند اما واقعیت این است که ما 
در سال گذشته، زمان زیادی را با شرکای اروپایی ، 
حتی با چین و با روسیه صرف پیگیری برای بازگشت 
به پایبندی به برجام کرده ایم. در راستای بررسی این 
اظهارات »آرمان ملی« گفت وگویی با مرتضی مکی، 
تحلیلگر ارشد مسائل سیاست خارجی داشته است 

که در ادامه می خوانید: 
 با وجود صحبت های ضد و نقیض آیا در واقع 
آمریکا پیام هایی برای دولت ایران ارسال کرده 

است؟
چند روز از صدور قطعنامه علیه ایران در شورای 
حکام می گذرد و در این بازه زمانی سیگنال هایی هم 
از سوی ایران و هم از سوی آمریکا ارسال شده مبنی بر 
اینکه تمایل به احیای برجام و رسیدن به توافق دارند 
اما نه از سوی وزارت خارجه ایران به صورت صریح 
مطلبی بیان شده و نه آمریکایی ها این مساله را تایید 
می کنند. بلینکن به صراحت گفته است که دستور 
کار مشخص است و حاضر هستند به میز مذاکرات 
بازگردند. اظهارات در این برهه زمانی ابهام برانگیز 
است و مشخصا موضع گیری نمی شود اما مشخصا 
مهم ترین موضوع اختلافی همچنان خارج کردن 
نام سپاه از لیست گروه های تروریستی است که در 
خصوص آن توافق نشده است زیرا مقامات آمریکایی 
باز هم عنوان کرده اند که ایران درخواست فرابرجامی 
دارد و این مانع کار است. اینکه ایران و آمریکا تا چه 
میزان انعطاف خرج دهند همچنان مشخص نیست 
اما موضع گیری های مبهم نشان می دهد که هم ایران 
و هم آمریکا همچنان احیای برجام را می خواهند اما 
حاضر نیستند یک امتیاز بیشتر بدهند یا یک امتیاز 
کمتر به دست آورند. خطوط قرمزی ترسیم شده است 
و هیچ یک حاضر به عقب نشستن از خط قرمز خود 
نیستند. امروز باید به دنبال یک راهکار عملی بود زیرا 

هم آمریکا احساس خطر می کند. 
 کم رنگ شدن نقش اروپا در روزهای اخیر 

در مساله برجام علت خاصی دارد؟
اروپا گرفتاری های خاص خود را دارد که از جمله 
آن ها می توان به انرژی و اوکراین اشاره کرد. اخیرا 
اتحادیه اروپا ورود دو سوم از نفت و گاز روسیه به قاره 
سبز را ممنوع اعلام کرده و همین همگرایی باعث شده 
تا انتقادهای زیادی از سوی مسکو روانه پایتخت های 
اروپایی شود. این در حالی است که آلمان هم در حال 
خروج از سیاست محافظه کارانه خود است. به یاد 
داریم که آن ها بعد از الحاق جزیره کریمه در سال 
۲۰۱۴ میلادی به خاک روسیه به دنبال افتتاح خط 
لوله نورد استریم ۲ بودند ولی حالا و پس از حمله 
مسکو به اوکراین، این روند تغییر پیدا کرده است. 
لذا باید گفت که آلمان ها به نوعی از روسیه فاصله 
گرفتند و به دنبال همگرایی بیشتر با ایالات متحده 
و کشورهای اروپایی رفتند که همین موضوع باز هم 
برای روس ها گران تمام شده است. اروپایی ها همواره 
به دنبال کم کردن وابستگی خود به انرژی روسیه 
بودند. در این میان باید متوجه بود که اروپا طی یک 
دهه گذشته سعی داشت تا جایگزین جدیدی برای 
انرژی روسیه پیدا کند و به همین دلیل اقدام  های 
اروپا و سیاست کاهش وابستگی به روسیه هم در مدار 
این پرونده قرار گرفت. دولت های اروپایی حالا در یک 
مدار مشخص و یک سناریو تایید شده از سوی ایالات 
متحده قرار گرفتند و حالا بسیاری از معادلات تغییر 
پیدا کرده است. همین تغییر معادلات سبب شده تا 

اروپا نتواند نقش موثری در پرونده ایران ایفا کند. 
 در مجموع تا چه زمانی فرصت برای رسیدن 

به توافق وجود دارد؟
چند نکته را در این خصوص باید توجه داشت 
نخست اینکه باید میز مذاکرات همچنان حفظ شود 
زیرا قطعنامه شورای حکام علیه ایران یک هشدار اولیه 
بود. هر ابتکار عملی از سوی ایران باید با توجه به زمان 
باشد. اجلاس بعدی شورای حکام در ماه سپتامبر است 
و بهتر است تا قبل از آن توافق شکل گیرد زیرا ممکن 
است گام های بعدی علیه ایران نیز برداشته شود. باید 
رایزنی های جدی تر صورت گیرد و مقامات عالی رتبه 
کشور تصمیم نهایی را بگیرند. این یک مشکل میان 
ایران و آمریکا است و تا زمانی که این مساله حل نشود، 

همکاری با آژانس نیز خوب 
مشخصا  نمی رود.  پیش 
اگر اختلافات حل می شد 
امروز قطعنامه هم صادر 
نمی شد و گروسی از به 
بن بست رسیدن مذاکرات 

خبر نمی داد. 

اقدام تازه مخالفان دولت قبل در مجلس

ناراحت نباشید؛ روحانی و صالحی را هم محکوم کردیم! 
    گیر مجلس به خطای تایپی صالحی! 


